

论文

MgSO₄-K₂SO₄-H₂O三元体系在75 °C沸腾蒸发非平衡态的成盐特征

周桓, 崔世广, 沙作良, 袁建军, 钟建江, 胡冰

天津科技大学海洋科学与工程学院, 天津 300457

摘要:

采用105 °C恒温热源, 75 °C恒温沸腾, 蒸发强度为240~260 g/(h·L)等控制条件, 对MgSO₄-K₂SO₄-H₂O体系进行蒸发结晶实验, 研究了该体系在沸腾蒸发条件下的成盐规律, 根据实验现象, 定义并确定了实验条件下的初级成盐区, 扩展成盐区和条件成盐区. 实验结果表明: (1)该体系K₂SO₄, Leonite, langbenite和MgSO₄·H₂O等盐能够形成初级晶核的初级成盐区与溶解平衡相区存在明显偏离, 其中K₂SO₄成盐区域缩小, 而Leonite和MgSO₄·H₂O结晶区域均有不同程度的增大; (2) 在蒸发结晶过程中, 成盐晶种的存在使该盐的成盐区比初级成盐区有所扩展; (3) 由于成盐区的扩展, 使成盐区域出现不同程度的交错. 在交错区域成盐的种类取决于晶种的种类, 即存在条件成盐区, 这是非平衡态成盐相关区别于平衡相图和介稳相图的特征区域.

关键词: 相图 沸腾蒸发 非平衡态 成盐特征 MgSO₄-Na₂SO₄-H₂O三元体系

Non-equilibrium Behavior of Salt-forming in Boiling Evaporation Process for the System of MgSO₄-K₂SO₄-H₂O at 75 °C

ZHOU Huan*, CUI Shi-Guang, SHA Zuo-Liang, YUAN Jian-Jun, ZHONG Jian-Jiang, HU Bing

College of Marine Science and Engineering, Tianjin University of Science and Technology, Tianjin 300457, China

Abstract:

The behavior of salt-forming under a non-equilibrium status was experimentally determined for the system of MgSO₄-K₂SO₄-H₂O during boiling evaporation. The experiments of solution evaporation were carried out at a constant boiling temperature of 75 °C by a heating agent with a fixed temperature of 105 °C. The evaporation intensity used was about 240—260 g/(h·L). The compositions of liquid and solid phase were analyzed at the time when primary nucleation occurs and several points of further evaporation. According to the experimental results the concepts of primary, extend and conditional salt-forming regions were proposed. The experimental results show that: (1) the primary salt forming regions of K₂SO₄, Leonite, Langbenite and MgSO₄·H₂O were observably different from those in Equilibria Phase Diagram. The width of primary forming region of K₂SO₄ and Langbenite are reduced, and the width of primary forming regions of Leonite and MgSO₄·H₂O are extended in different degrees. (2) Under the condition of having crystal seed, the width of salt-forming region is larger than that of primary salt-forming region in different degrees for different salts. (3) The extend salt forming regions of each salt caused an overlap. In the overlay region, what kind of the salt is formed depending on the seed of crystal. This overlay region is defined as conditional salt forming region, which is a special character in the non-equilibrium state phase diagram, and does not exist in the Equilibria Phase Diagram and Metastable Phase Diagram.

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(393KB)

[HTML全文](OKB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

▶ 相图

▶ 沸腾蒸发

▶ 非平衡态

▶ 成盐特征

▶ MgSO₄-Na₂SO₄-H₂O三元体系

本文作者相关文章

▶ 周桓

▶ 崔世广

▶ 沙作良

▶ 袁建军

▶ 钟建江

▶ 胡冰

▶ 周桓

▶ 崔世广

▶ 沙作良

▶ 袁建军

▶ 钟建江

▶ 胡冰

PubMed

Article by

Article by

Article by

Article by

Article by

Article by

Article by

Article by

Article by

Article by

收稿日期 2008-02-04 修回日期 1900-01-01 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 周桓

作者简介:

参考文献:

1. Vant'hoff J. H.. Insbesondere das Stassfurine Salzes[M], Leipzig: Herausgegeben von H.Precht und E.Coben, 1912: 91—106
2. Howard S.. Solubilities of Inorganic and Organic Compounds[M], New York, Oxford: Pergamon Press, 1979
3. JIN Zuo-Mei(金作美), XIAO Xian-Zhi(肖显志), LIANG Shi-Mei(梁式梅), *et al.*. Acta Chim. Sinica(化学学报)[J], 1980, 38(4): 313—321
4. JIN Zuo-Mei(金作美), ZHOU Hui-Nan(周惠南), WANG Li-Sheng(王励生), *et al.*. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2001, 22(4): 634—638
5. JIN Zuo-Mei(金作美), ZHOU Hui-Nan(周惠南), WANG Li-Sheng(王励生), *et al.*. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2002, 23(4): 690—694
6. SU Yu-Guang(苏裕光), LI Jun(李军), JIANG Cheng-Fa(江成发). J. Chem. Ind. Eng.(化工学报)[J], 1992, 43(5): 549—555
7. FANG Chun-Hui(房春晖), NIU Zi-De(牛自得), LIU Zi-Qin(刘子琴), *et al.*. Acta Chim. Sinica(化学学报)[J], 1991, 49(11): 1062—1070
8. GUO Zhi-Zhong(郭智忠), LIU Zi-Qin(刘子琴), CHEN Jing-Qing(陈敬清), *et al.*. Acta Chim. Sinica(化学学报)[J], 1991, 49(10): 937—943
9. SANG Shi-Hua(桑世华), YIN Hui-An(殷辉安), ZENG Ying(曾英), *et al.*. Acta Chim. Sinica(化学学报)[J], 2006, 64(22): 2247—2253
10. WANG Ji-Tao(王季陶). Non-Equilibrium Stable State Phase Diagram[M], Beijing: Science Press, 2000: 104—106
11. GAO Shi-Yang(高世杨), XIA Shu-Ping(夏树屏). J. Salt Lake Research(盐湖研究)[J], 1996, 4(1): 54—58
12. ZHOU Huan(周桓), CUI Shi-Guang(崔世广), SHA Zou-Liang(沙作良), *et al.*. Acta Chim. Sinica(化学学报)[J], 2008, 66(12): 1483—1489

本刊中的类似文章

1. 商云帅, 孟长功. 以高岭土为原料合成沸石分子筛的相变规律[J]. 高等学校化学学报, 2007, 28(5): 816-820
2. 乔宝福, 赵得禄. 聚物流体的范德华凝聚行为[J]. 高等学校化学学报, 2006, 27(9): 1779-1781

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题	内容
1	2009-11-16	frsahfkjsdagjk	hsjkafh@sdk.com	ugg boots	Ugg Boots Sale Online Ugg Boots Discount Uggs Di Ugg Ugg Shoes S Sale Cheap Ugg Cheap Uggs ugg